

P.O.Box 8718, Beijing 100080, China	Journal of Software, April. 2005,16(4):616-624
E-mail: jos@iscas.ac.cn	ISSN 1000-9825, CODEN RUXUEW, CN 11-2560/TP
http://www.jos.org.cn	Copyright © 2005 by The Editorial Department of Journal of Software

等距曲线的圆域Bézier逼近

陈 笑, 王国瑾

[Full-Text PDF](#) [Submission](#) [Back](#)

陈 笑^{1,2}, 王国瑾^{1,2}

¹(浙江大学 计算机图像图形研究所, 浙江 杭州 310027)

²(浙江大学 CAD&CG国家重点实验室, 浙江 杭州 310027)

作者简介: 陈笑(1982—), 男, 浙江宁波人, 硕士生, 主要研究领域为计算机辅助几何设计, 计算机图形学, 应用数学; 王国瑾(1944—), 男, 教授, 博士生导师, 主要研究领域为计算机辅助几何设计, 计算机图形学, 数字几何处理.

联系人: 王国瑾 E-mail: amawgj@mail.hz.zj.cn

Received 2004-09-01; Accepted 2004-11-15

Abstract

To some extent, using a plane curve to approximate an offset curve of the plane Bézier curve is restricted. In this paper, a region approximation idea that means using a "fat curve" with a width to approximate the offset curve is proposed, and a complete set of algorithms to approximate offset curve using disk Bézier curve are given and implemented. In the algorithms, the optimal and uniform approximate curve of the offset curve as the central curve of the Disk Bézier curve is found by using Remez method, and then the upper optimal and uniform approximation principle is proposed to compute the error radius function of the Disk Bézier curve. Thus, the whole Disk Bézier curve can be obtained. In the end of this paper, the approximate effect of the Disk Bézier curve is not only analyzed and assessed, but also some specific examples are provided.

Chen X, Wang GJ. Disk Bézier curve approximation of the offset curve. *Journal of Software*, 2005,16(4): 616-624.

<http://www.jos.org.cn/1000-9825/16/616.htm>

摘要

用一条平面曲线来逼近平面Bézier曲线的等距曲线具有一定的局限性. 提出用一条带宽度的"胖曲线"来逼近上述等距曲线的区域逼近思想, 并建立与实现了圆域Bézier曲线等距逼近的整套算法, 包括应用Remez方法求出等距曲线的最佳一致逼近曲线作为圆域Bézier曲线的中心曲线, 提出上控最佳一致逼近的原理求出圆域Bézier曲线的误差半径函数, 以及确定整条圆域Bézier曲线, 最后还对该圆域Bézier逼近的效果做了分析和考核, 并给出了一些具体实例.

基金项目: Supported by the National Natural Science Foundation of China under Grant Nos.60373033,60333010 (国家自然科学基金); the National Grand Fundamental Research 973 Program of China under Grant No.2002CB312101 (国家重点基础研究发展规划(973))

References:

- [1] Sederberg TW, Farouki RT. Approximation by Interval Bezier curve. *IEEE Computing Graphics and its Application*, 1992,12(5):87-95.
- [2] Lin Q, Rokne JG. Disk Bezier curve. *Computer Aided Geometric Design*, 1998,15(7):721-737.
- [3] Wang DR, Yang ZH. An Introduction to Numerical Approximation. Beijing: Higher Education Press, 1990.56-63 (in Chinese).
- [4] Xie TF, Zhou SP. Approximation Theory of Real Functions. Hangzhou: Hangzhou University Press, 1997. 49-52 (in Chinese).
- [5] Wang DR, Yang ZH. An Introduction to Numerical Approximation. Beijing: Higher Education Press, 1990. 51-56 (in Chinese).

[6] Jiang EX, Zhao FG. Numerical Approximation. Shanghai: Fudan University Press, 1995. 117-118 (in Chinese).

[7] Dzijadyk BK (written), Shen SC, Fang QQ, Lou YR, Xing FC (translated). Beijing: Beijing University Press, 1982. 83-89 (in Chinese).

[8] Liu LG, Wang GJ. Optimal approximation to curve offset based on shifting control points. Journal of Software, 2002,13(3), 398-403 (in Chinese with English abstract). <http://www.jos.org.cn/1000-9825/13/398.pdf>

附中文参考文献:

[3] 王德人,杨忠华.数值逼近引论.北京:高等教育出版社,1990.56-63.

[4] 谢庭藩,周颂平.实函数逼近论.杭州:杭州大学出版社,1997.49-52.

[5] 王德人,杨忠华.数值逼近引论.北京:高等教育出版社,1990.51-56.

[6] 蒋尔雄,赵风光.数值逼近.上海:复旦大学出版社,1995.117-118.

[7] 嘉德克BK著,沈燮昌,方企勤,娄元仁,刑富冲,译.多项式一致逼近函数导论.北京:北京大学出版社,1982.83-89.

[8] 刘利刚,王国瑾.基于控制顶点偏移的等距曲线最优逼近.软件学报,2002,13(3):398-403. <http://www.jos.org.cn/1000-9825/13/398.pdf>